
اقتصادی
صفحه ۴
دو شنبه ۱۷ بهمن ۱۴۰۱
۱۵ رجب ۱۴۴۴ - شماره ۲۳۲۳۷

ادامه از صفحه ۶

بــرگ ســبز خــودرو ســواری ســایپا 
 131SL به شــماره پــاک 857 ق 25

ایران 24 به رنگ سفید- روغنی مدل 
 1390 و شــماره موتــور 4049۶90 
 S141229075173۶ و شماره شاسی
 مفقود شــده و از درجه اعتبار ســاقط 

می باشد.

برگ ســبز خودروی ســواری 
 پرایــد بــه شــماره انتظامــی 
بــه  ایــران 87  د 89   728
و  موتــور 7۶3۶33  شــماره 
 10084۶ شاســی  شــماره 
مفقــود گردیــده و از درجــه 

اعتبار ساقط می  باشد.

بــرگ ســبز و ســند کمپانی خــودرو 
 ســواری ســایپا 131SE بــه شــماره 
پاک 414 ن 53- ایران 14 به رنگ 
ســفید- روغنی مدل 1395 و شماره 
موتــور M13/57299۶9 و شــماره 
 NAS411100G3۶17044 شاســی 
 مفقود شــده و از درجه اعتبار ســاقط 

می باشد.

ســواری  خــودرو  ســبز  بــرگ 
 پــژو پــارس بــه شــماره پــاک 
747 س 43- ایران 14 به رنگ 
 مشــکی- متالیــک مــدل 1382 
و شماره موتور 22828210822 
و شماره شاسی 00828101۶9 
مفقــود شــده و از درجــه اعتبار 

ساقط می باشد.

آگهیهای

مفقودی

دفترچــه مالکیت )شناســنامه فنی 
آقــای  مســکونی(  واحــد  ملکــی  و 
ملــی  شــماره  بــه  لیطانــی  مهــدی 
آدرس:  بــه   005۶998521
تهران- اتوبان بابایی شــهرک البرز 
)البرز 18( واحد 73 به کدپســتی: 
1۶51155219 مفقــود گردیده و 

از درجه اعتبار ساقط می باشد.

شهیدان زنده اند الله اکبر

سالروز شــهادت افتخار آفرین سرباز 
 رشــید و ســرافراز ارتش اســام 
تکاورشهیدعلیرضاحاجیان 

را گرامی می داریم. علی جان تا زنده ایم همیشه در قلب 
ما جا داری، روحت شاد و یادت سبز.

خانواده

سرباززینتکشوراست
وشهیدقلبتاریخاست

تسلیت
همکار محترم سرکار خانم فاطمه علیرضا میرحسینی

مصیبت درگذشــت مادر گرامیتان را تســلیت عــرض نموده و از 
خداوند متعــال برای آن مرحومه غفران و رحمت واســعه الهی و 
برای شما و دیگر بازماندگان محترم صبر و اجر مسئلت می نمائیم.
سرپرست، مدیران و کارکنان مؤسسه کیهان

جدولنرخسکه،ارزوبورس
قیمت بازارنوع سکه

23/963/000سکه تمام طرح جدید
22/331/000سکه تمام طرح قدیم

14/230/000نیم سکه
9/220/000ربع سکه

4/910/000گرمی
2/074/800هر گرم طلای 18 عیار

نوع ارز
43/575دلار
48/184یورو
53/777پوند

2/370لیر ترکیه
12/154درهم امارات

30/5دینار عراق
بورس

1/540/152شاخص کل بورس تهران
480/152شاخص هموزن

 وعده بانک مرکزی

مشکلکمبوداسکناسعابربانکها
بهزودیرفعمیشود

معاون فناوری  های نوین بانک مرکزی گفت: مشکل کمبود 
اسکناس در خودپردازها موقتی است  و به زودی رفع می شود.
مهران محرمیان در گفت و گو با خبرگزاری فارس درباره مشــکل 
کمبود اسکناس عابربانک ها توضیح داد: قبول دارم که مشکل کمبود 
اســکناس در برخی خودپردازها وجود دارد اما این مشکل مقطعی و 

گذرا و فقط در برخی نقاط کشور است.
معاون فناوری های نوین بانک مرکزی در پاســخ به این گفته که 
به هر حال مردم برای پرداخت کرایه تاکسی و غیره نیاز دارند مبلغی 
هر چند محدود اســکناس در جیب خود داشته باشند،  تصریح کرد: 
موضوع کمبود اسکناس در خودپردازها هم یک موضوع موقت است 

و قطعاً به سرعت رفع می شود.
محرمیان درباره مشکل کمبود اسکناس در برخی خودپردازها با 
ادعای نبود اسکناس از سوی رؤسای شعب هم توضیح داد: به هر  حال 
مردم در کنار همه این فناوری  ها، نیاز به اســکناس هم دارند و بابت 

چنین رفتارهایی، شعب اشتباه کرده اند.
وی در پاســخ بــه این گفته که برخی شــعب مدعی هســتند 
خودپرداز آنها به پرداخت اســکناس 100 هزار تومانی تجهیز نیست 
اما فقط اســکناس 100 هزار تومانی برای آنها ارسال می شود، گفت: 
این کم کاری شــعبه بانک را می رســاند. شعبه باید به واحد بالاسری 
 اعلام کند که خودپردازها را ارتقا دهند تا امکان پرداخت اســکناس

100 هزار تومانی هم داشته باشند و این چیز عجیب و غریبی نیست 
که بانک ها انجام نمی دهند. 

ضرورتهایاستفادهازاسکناس
گفتنی است، وجود خود پردازها و عابربانک ها در سطح شهر موجب 
می شــود مردم برای کارهای بانکی کمتر به شعبه مراجعه کرده و از 
خدمات این دستگاه ها در موضوعات مختلف بانکی استفاده کنند. البته 
اغلب مراودات مالی مردم و خرید و فروش ها از طریق کارت بانکی و 
به صورت غیرنقد انجام می شود اما به هر حال ضرورت استفاده از پول 
نقد هم وجود دارد. به عنوان مثال برای پرداخت کرایه تاکسی وجود 
پول نقد ضروری اســت یا پول توجیبی فرزندان دانش آموزان و غیره، 
 عموما مــردم نیاز دارند در کنار کارت بانکی مبلغی هر چند محدود 
پول نقد در جیب خود داشــته باشــند تا در شرایط ضرورت استفاده 
کنند. اما چند وقتی است که برخی خود پردازهای بانکی با مشکل نبود 
پول نقد مواجه هستند و همین امر موجب دردسر مردم شده است. 

افزایشنرخسودبینبانکی
از ســوی دیگر، خبرگزاری تسنیم اعلام کرد نرخ بهره بین بانکی 
در هفته منتهی به چهارشــنبه 12 بهمن با افزایش محسوس نسبت 
به هفته قبل 21 و 17 صدم درصد تعیین شــد.هفته قبل نرخ سود 

بین بانکی 21 و پنج صدم درصد بود.
افزایش نرخ سود بین بانکی در حالی طی هفته های گذشته اتفاق 
افتاده که پیش تر بانک مرکزی و شورای پول و اعتبار بر ضرروت کنترل 

این نرخ تأکید کرده بودند.
گفتنی اســت، ممکن است بانک ها در دوره های مالی کوتاه مدت 
روزانه یا هفتگی با کســری یا مازاد نقدینگی رو به رو شوند. اگر بانکی 
دچار کسری نقدینگی شود باید از طریق وام گرفتن آن را جبران کند 
تا به حالت تعادل برســد. برای اینکه بانک ها برای حل این مشکل به 
بانک مرکزی نیاز نداشته باشند بازاری را به نام بازار بین  بانکی تشکیل 
داده اند که در آن به یکدیگر وام دهند. اکثر وام های بین بانکی سررسید 
کوتاه مدت یک هفته ای یا کمتر دارند. وام دهی بانک ها به یکدیگر بر 
مبنای یک نرخ سودی است که به آن نرخ سود بین بانکی گفته می شود.
 همچنیــن یادآوری می شــود بــا تصمیم بانک مرکــزی از روز

11 بهمن ماه نرخ ســود ســپرده ها و تسهیلات بانکی افزایش یافت؛ 
بر همین اســاس، نرخ سود تســهیلات بانکی 23 درصد و نرخ سود 
سپرده های بانکی سه ساله 22 و نیم درصد تعیین شد. پیش از این و 
طبق آخرین مصوبه شورای پول و اعتبار نرخ سود سپرده های بانکی 
18 درصــد بود که البته با توافــق ضمنی بانک مرکزی و بانک ها در 

ماه های اخیر این نرخ به 20 درصد رسیده بود.

نائب رئیس  کمیسیون اقتصادی مجلس با 
بیان این که تشکیل سازمان بازرگانی و تنظیم 
بازار کمکی به چابک  سازی دولت نمی کند گفت: 
این سازمان باید دارای پشتوانه قوی و دقیق 
کارشناسی باشد تا بتواند کارآمدی و اثر بخشی 

لازم را در کشور داشته باشد.
به گزارش خبرگزاری تســنیم، شهباز حسن پور 
بیگلری با اشاره به تصمیم دولت برای تشکیل سازمان 
بازرگانی و تنظیم بازار اظهار کرد: این طور نباشد که 
باز هم هزینه ای بر مردم تحمیل شــود اما در برابر، 

ســازمان مربوطه از کارآمدی لازم برخوردار نباشد. 
وی اظهار داشت: تشکیل سازمان بازرگانی و تنظیم 
بازار به چابک  ســازی دولــت کمکی نمی کند چون 
افزایش تعداد ســازمان ها و نهادها در کشور نه تنها 
در راســتای چابک  سازی دولت نیست بلکه دولت را 
فربه تر و ناکارآمد تر خواهد کرد. نائب رئیس  کمیسیون 
اقتصادی مجلس شورای اسلامی گفت: تشکیل وزارت 
بازرگانی از دغدغه های دولتمردان هم در دولت های 

گذشته و هم در دولت فعلی بوده است.
حســن پور بیگلری در ادامه افزود: تاکنون دوبار 

دولت برای این موضوع به مجلس لایحه ارائه کرده که 
یک مورد به تصویب مجلس رسید اما شورای نگهبان 
برابر اسناد بالادستی نظام با تشکیل وزارت بازرگانی 
مخالفت کرد؛ بنابراین شاید یکی از دلائل مخالفت 

شورای نگهبان همین بحث هزینه های دولت بود.
وی عنــوان کرد: هم اکنون در بحث قیمت ها در 
کشور نابســامانی جدی وجود دارد چرا که بخشی 
از مســئولیت تنظیم قیمت ها در حوزه وزارت جهاد 
کشــاورزی و بخشــی در حوزه وزارت صمت قرار 
دارد در ضمــن هر دو وزارتخانــه در آن واحد باید 

از تولیدکنندگان و مصرف کنندگان حمایت کنند.
این نماینده مجلس با بیان اینکه تاکنون موضوع 
تشکیل ســازمان بازرگانی و تنظیم بازار در صحن 
علنی مجلس شــورای اســلامی مطرح نشده است 
یادآور شــد: دولت اختیاراتی دارد و در این زمینه بر 

اساس اختیارات خود عمل می کند.
حســن پور بیگلری تأکید کرد: تشکیل سازمان 
بازرگانی و تنظیم بازار باید دارای پشــتوانه قوی و 
دقیق کارشناسی باشد تا بتواند کارآمدی و اثربخشی 

لازم را در کشور داشته باشد.

مدیرعامل سازمان جمع آوری و فروش اموال 
تملیکی از رشــد ۲۰۸ درصدی تعیین تکلیف 
کالاهای در اختیار این ســازمان تا اواخر دی ماه 
نسبت به همین بازه زمانی در سال گذشته خبر 

داد.
به گزارش ایســنا، عبدالمجید اجتهــادی درباره 
عملکرد ســازمان جمع آوری و فــروش اموال تملیکی 
اظهار کرد: از ابتدای سال تا 25 دی ماه در زمینه تعیین 
تکلیف کالاها رشــد 208 درصدی را تجربه کرده ایم. 
همچنین در زمینه فروش کالا با رشدی بیش از 500 
درصدی و در زمینه اعاده آنها رشــد 716 درصدی را 
نسبت به همین بازه زمانی در سال گذشته داشته ایم. از 
ابتدای سال تا 25 دی ماه امسال بیش از 8800 میلیارد 

 تومان کالا به فروش رســید و همچنین تعیین تکلیف
21 هزارمیلیارد تومان کالا انجام شده است. او با اشاره 
به تسریع در تعیین تکلیف کالا در انبارهای بنادر و سایر 
انبارهــای عمومی گفت: این اقدام انگیزه مالکان کالا و 
تجار را بیشتر کرده تا هرچه سریع تر تکلیف کالاهایشان 

را مشخص کنند.
مدیرعامل سازمان جمع آوری و فروش اموال تملیکی 
با اشاره به پرونده واردات خودروهای لوکس در سال های 
گذشــته، توضیح داد:  این خودروها قابلیت فروش در 
داخل را نداشتند و به دلیل اینکه در سال های گذشته 
وارد شده بودند و به گونه ای قدیمی به شمار می رفتند 
در مزایده های به شــرط صادرات هم نتوانستیم آنها را 
به فروش برسانیم بنابراین به صورت فنی آنها را معدوم 

کردیــم.  اجتهادی افزود: بســیاری از خودروهایی که 
منهدم و امحاء شــدند خودروهای آمریکایی بودند که 
ممنوعیت فروش در داخل را داشتند و باید باز صادرات 
می شــدند اما به دلائل مذکور بــه صورت فنی معدوم 
شد. البته موتور و گیربکس این خودروها در اختیار سه 
دانشگاه برتر قرار گرفت تا بتوانند در راستای مهندسی 

معکوس از آنها استفاده کنند.
او اضافــه کــرد: با هماهنگی قــوه قضائیه 1062 
خودروی وارداتی در ســال های گذشته که پرونده آن 
تشــکیل شده بود تعیین تکلیف شد و در مزایده هایی 
بســیار شفاف و با نظارت دســتگاه قضایی عمده این 

خودروها در اختیار مردم قرار گرفته است.
مدیرعامل سازمان جمع آوری و فروش اموال تملیکی 

با بیان اینکه تا قبل از سال 1397 طبق قانون گمرک 
کالاهــا پنج مــاه پس از آنکه در اختیــار گمرک قرار 
می گرفتند متروکه اعلام می شــدند، افزود: اما در حال 
حاضر این پنج ماه به دو ماه کاهش پیدا کرده اســت. 
البته این قانون شــامل مناطــق آزاد و ویژه اقتصادی 
نمی شد و متروکه اعلام شدن کالاها در اختیار خود آن 
منطقه بود اما با مصوبه شــورای عالی امنیت ملی این 

تغییرات اعمال شد.
اجتهادی افزود: هم اکنون کالای تعیین تکلیف نشده 
مربوط به قبل از سال 1400 نداریم و اگر کالاهایی مانند 
426 کانتیتر لوازم خانگی در هرمزگان تعیین تکلیف 
نشده به دلیل این است که هنوز به سازمان جمع آوری 

و فروش اموال تملیکی ابلاغ نشده است.

مدیرعامل سازمان جمع آوری اموال تملیکی خبر داد

کاهش زمان تعیین تکلیف اموال تملیکی به 2 ماه

نائب رئیس  کمیسیون اقتصادی مجلس:

تشکیل سازمان بازرگانی و تنظیم بازار کمکی به چابک  سازی دولت نمی کند

رئیس  سازمان امور مالیاتی گفت: فعلا هیچ 
طرحی برای دریافت مالیات از سود سپرده های 

بانکی مطرح نشده است.
داوود منظور دیروز در نشست خبری به مناسبت 
دهه فجر، در پاسخ به پرسش خبرنگار کیهان درباره 
علت بیشتر بودن نرخ مالیات دریافتی از حقوق بگیران 
نسبت به سایر مشاغل آزاد، با تاکید بر اینکه تعیین 
میزان افزایش دستمزد در قانون برعهده نمایندگان 
مجلس است، اظهار کرد: هنوز تصمیم قطعی در این 
مورد گرفته نشــده، حتی ممکن است این افزایش 
پلکانی باشــد اما پیش بینی می شود میزان افزایش 

20 درصد باشد.
معاون وزیر اقتصاد در ادامه با طرح این  ســؤال 
که چرا نرخ مالیاتی که بر دستمزد گرفته می شود، 
27 درصد اســت؟ توضیح داد: بخشی از مالیاتی که 
وصول می شــود مربوط به دوره قبل اســت چرا که 
شاهد فرارهای مالیاتی در حقوق و دستمزد بودیم. 
به طور کلی در گذشته در محاسبه مالیات حقوق و 

دستمزد مقررات به درستی انجام نمی شد.
منظور ادامه داد: مالیات مشــاغل در گروه های 
مختلف به لحاظ میانگین کمتر از مالیاتی است که 
در بخش حقوق و دســتمزدبگیرها وصول می کنیم. 
این ایراد به سیستم مالیاتی وارد است که در بخش 

مالیات بر مشاغل عقب افتادگی وجود دارد.
وی در رابطــه با مالیــات توافقی اصناف که در 
ســال های گذشته مرسوم بوده اســت، گفت: برای 
مثال با اصناف بر ســر رشــد 15درصــدی مالیات 
توافق می شده، این اتفاق باعث می شد در یک صنف 
میانگین مالیاتی که هر واحد صنفی پرداخت می کرد 
در سال 6 میلیون تومان باشد، درحالی که حقوق بگیر 
ســاده ما با همان میانگین 8 میلیون تومان مالیات 
پرداخت می کرد. سعی شــد این  موضوع از امسال 

جبران شود؛ بنابراین با روش توافقی عمل نکردیم.
این مسئول ادامه داد: امسال به روش توافقی عمل 
نکردیم و مالیات اصناف براساس بررسی عملکرد مالی 

به ویژه واریزی به پول های فروشگاهی بوده است. بر 
این اساس سازمان امور مالیاتی بر اساس اطلاعاتی 
که از فروش مودی به دست آورده بود اظهارنامه تولید 
کرد. مودی می توانست قبول کند یا اظهارنامه پر کند. 
به طور کلی سه میلیون و 300 هزار مودی در بخش 

مشاغل مالیات مقطوع را پذیرفتند.
به گفته رئیس  ســازمان امــور مالیاتی، درآمد 
مالیاتی مشاغل رشــد حدود 200 درصدی داشته 
که از مجموع اظهارنامه و ماده 100 به دســت آمده 
است و امیدواریم با ادامه این روند عدالت مالیاتی در 

سال های آینده برقرار شود.
سودسپردهبانکیهمچنانمعافازمالیات

منظور در پاســخ به ســؤال دیگر کیهان درباره 
مالیات بر سهام و سود سپرده های بانکی گفت: طبق 
ماده 145 قانون مالیات مستقیم سود سپرده بانکی 
معاف از مالیات است. البته قانون گذار می تواند این 
ماده را دوباره بررســی کند، امــا فعلا هیچ طرحی 
برای دریافت مالیات از سود سپرده های بانکی مطرح 

نشده است.
رئیس کل ســازمان امور مالیاتی افزود: شرایط 
تورمــی طــوری اســت که ســود ســپرده ای که 
سپرده گذاران دریافت می کنند در مقایسه با تورمی  
که در جامعه وجود دارد به میزانی نیست که از سود 
سپرده مالیات کسب کنیم، این موضوع باعث خروج 

سرمایه از بانک ها می شود.
منابعدرآمدهایمالیاتی1402

در پاســخ بــه پرسشــی مبنی بر اینکه رشــد 
درآمدهای مالیاتی که در لایحه بودجه ســال آینده 
پیش بینی شــده اســت چگونه محقق خواهد شد؟ 
توضیح داد: پیش بینی شده است درآمدهای مالیاتی 
در ســال آینده با رشــد 54 درصدی از 455 هزار 
میلیارد تومان به 700 هزار میلیارد تومان برســد. 
برای ایــن موضوع چند منبع وجود دارد. منبع اول 
پرونده های مالیاتی اســت که از قبل وجود دارد اما 
قطعی  سازی نشده، ممکن است در هیئت های حل 

اختــلاف در مرحله بدوی یا تجدید نظر باشــند یا 
اینکه هنوز قرارهای کارشناسی آن انجام نشده باشد 
و بلاتکلیف مانده باشند. رقم این پرونده ها که باید در 
هیئت ها تعیین تکلیف شود 213 هزار میلیارد تومان 
است. در سال جاری 200 هزار میلیارد تومان متعلق 
به پرونده های ســال های گذشته قطعی  سازی شده 
است. وی ادامه داد: بنابراین بخشی از وصول در سال 
جاری و آینده ناشی از پرونده های بلاتکلیف هیئت ها 
است. برآوردها این است که رشد درآمد مالیاتی این 
پرونده ها در سال آینده 240 هزار میلیارد تومان است. 
البته این به این معنی نیست که از 213 هزار میلیارد 
تومان مبلغی وصول نشــده است، بلکه مابه التفاوت 

مالیات تشخیصی ابرازی وصول شده است.
رئیس کل سازمان امور مالیاتی با بیان اینکه منبع 
دوم مالیات ارزش افزوده اســت که کاملا از قیمت 
تبعیــت می کند، عنوان کرد: قرار اســت 45 درصد 
مالیات از این محل وصول شود که کاملا تابع قیمت 
اســت. در واقع اگر قیمت ها افزایش یابد مالیات بر 

ارزش افزوده هم افزایش پیدا خواهد کرد.
منظــور ادامه داد: منبع ســوم اجــرای قانون 
پایانه های فروشــگاهی اســت. از اول آبان تاکنون 
که قانون  پایانه های فروشگاهی اجرا شده است 11 
میلیون صورت حســاب به میزان 500 هزار میلیارد 
تومان صادر شــده اســت. میزان مالیات بر ارزش 
افــزوده که در ســامانه ما ثبت شــده نیز 33 هزار 
میلیارد تومان اســت. با این شــفافیت انتظار داریم 
رشــد قابل ملاحظه ای در بخــش مالیات بر ارزش 

افزوده صورت بگیرد.
افزیشسهممالیاتدربودجهدولت

معاون وزیر اقتصاد با تاکید بر اینکه قرار نیست 
در ســال آینده به مودیان فعلی که منظم اظهارنامه 
ارائه می کنند فشــار جدیدی وارد شود، عنوان کرد: 

نه پایه ها و نه نرخ ها تغییر نکرده است.
منظور با تأکید بر اینکه ســهم مالیات در تامین 
مالی دولت افزایش داشــته، اضافه کرد: رشد درآمد 

مالیاتی در سال گذشته 58 درصد امسال 55 درصد 
و سال آینده 54 درصد خواهد بود و سهم مالیات از 
بودجه در سال جاری به 58 درصد رسیده است، این 
رقم در ســال قبل 48 درصد بود البته منظور سهم 

مالیات و عوارض گمرکی با یکدیگر است.
مالیاتستانیازبورسچگونهاست؟

منظور در مورد شــرکت های بورسی نیز گفت: 
شــرکت های بورسی جزو شــفاف ترین بخش های 
مالیاتی هستند و ما هم به عنوان سازمان مالیاتی از 
توسعه بورس و شرکت های بورسی حمایت و استقبال 
می کنیم زیرا توسعه آنها به نفع اقتصاد کشور است.

وی ادامه داد: پیش بینی کرده ایم برای سال آینده 
چنانچه شرکت های بورســی درآمدهای مالیاتی را 
صرف توسعه کنند مشمول معافیت شوند. همچنین 
پیش بینی شده شرکت های بورسی معافیت 10 درصد 

و در شرایطی 20 درصد را شامل شوند.
معاون وزیر اقتصاد در مورد مالیات نقل و انتقال 
ســهام نیز توضیح داد: مالیات نقل و انتقال ســهام 
هم اکنون نیز وجود دارد و مبالغ بسیار قابل توجهی 
را دریافت می کنیم و رویه نیز تغییر نخواهد کرد. این 
مالیــات در بورس نیم درصد و در خارج از بورس 4 

درصد ارزش اسمی سهم خواهد بود.
نهادهایعمومیمالیاتمیدهند

منظــور با بیان اینکه هر ســازمان و نهادی که 
مشــمول مالیات اســت باید مالیات پرداخت کند، 
گفت: ســتاد اجرایی فرمان امام یک نهاد حاکمیتی 
است و میزان مالیاتی که از این ستاد و شرکت های 
زیرمجموعه اخذ شده در سال 1399 بالغ بر 2000 
میلیارد تومان بوده است. پیش بینی می شود این رقم 
در سال 1400 به بیش از 2500 میلیارد تومان برسد.
وی ادامه داد: بنیاد مستضعفان و جانبازان بالغ بر 

2000 میلیارد تومان مالیات پرداخت کردند.
به گفته منظور، رقم معافیت مالیاتی در ســال 
گذشته 340 هزار میلیارد و میزان مالیات دریافتی 

306 هزار میلیارد بوده است.

رئیس  سازمان امور مالیاتی در پاسخ به کیهان:

طرحیبرایدریافتمالیاتازسودسپردهبانکینداریم
مدیرعامل شرکت پژوهش و فناوری پتروشیمی:

۹۸درصدکاتالیستهایصنعتنفت
بومیسازیشد

مدیرعامل شرکت پژوهش و فناوری پتروشیمی گفت: 
۹۸ درصد کاتالیست های صنعت نفت از سوی شرکت های 
معتبر داخلی تولید می شــود و هم اکنون کاتالیست های 
ایرانی به کشورهای منطقه صادر و با موفقیت در مجتمع ها 

استفاده می شود.
به گزارش خبرگزاری تسنیم، مجید دفتری اظهار داشت: صنعت 
کاتالیست کشور به همت شرکت های معتبر داخلی از مجموعه های 
گران قدری هســتند که توانستند با وجود تحریم های شدید علیه 

کشور، صنعت نفت ایران را از کشورهای خارجی بی نیاز کنند.
وی با اشــاره به اینکه 99 کاتالیست، فعال کننده و جاذب در 
صنعت نفت اســتفاده می شــود، افزود: 85 مورد از اینها از سوی 
شــرکت های داخلی در حال تولید هستند و 15 مورد باقیمانده یا 
حجم مصرف بسیار ناچیزی در داخل دارند، یا اینکه صرفه اقتصادی 

برای تولید نداشته اند.
مدیرعامل شرکت پژوهش و فناوری پتروشیمی با بیان اینکه از 
نظر وزنی 98 درصد کاتالیست های صنعت نفت از سوی شرکت های 
به نام در داخل کشــور تولید می شــود، ادامه داد: حدود دو سال 
اســت که گام های مطلوبی برای صادرات کاتالیست های ایرانی به 
کشورهای منطقه آغاز شده و شرکت های منطقه در حال استفاده 

از کاتالیست های ایرانی هستند.
دفتری تصریح کرد: به دلیل اینکه در ابتدای دولت ســیزدهم 
بومی  سازی همه کاتالیســت های صنعت نفت به شرکت پژوهش 
و فناوری تکلیف شــد، این شــرکت دســت یاری به سمت همه 
مراکز علمی و پژوهشــی دراز می کند تا با همکاری آنها باقیمانده 

کاتالیست ها نیز بومی  سازی شوند.
وی حجم کاتالیست مصرفی در صنعت نفت را حدود 37 هزار 
تن در سال عنوان و اظهار کرد: شرکت پژوهش و فناوری پتروشیمی 
همه امکانات خود را در اختیار شرکت های دانش بنیان و پژوهشگران 

قرار می دهد تا به تسریع کسب دستاوردها کمک شود.
مدیرعامل شرکت پژوهش و فناوری پتروشیمی با بیان اینکه 
این شرکت متولی ایجاد دانش در زمینه فرآیندی، کاتالیست ها و 
مواد شیمیایی است، افزود: این شرکت از گذشته بر شش فرآیند 
پرمصرف صنعت پتروشیمی متمرکز شده بود و به دانش آنها دست 

یافت که هم اکنون در مجتمع های پتروشیمی استفاده می شوند.

معاون وزیر جهاد کشاورزی:

آمارهایتولیدگندمخیلیبیربطنیست
خیلیهمدقیقنیست

معاون امور زراعت وزیر جهاد کشــاورزی تاکید کرد: 
آمارهای تولید گندم خیلی بی ربط نیست، خیلی هم دقیق 

نیست.
علیرضا مهاجر در نشست خبری دیروز خود و در پاسخ به سؤال 
خبرنگار کیهان درباره آمارهای تولید گندم چقدر دقیق است؟ گفت: 
از آنجا که ما از یک جامعه آماری ســنتی برخورداریم و از طرفی 
هم اراضی کشــاورزی ما اغلب کوچک هستند لذا گرفتن آمار در 

این وضعیت خیلی آسان نیست.
وی در تشریح جزئیات تولید 11 میلیون تن گندم در سال جاری 
اظهار کرد: امسال حدود 7/5 میلیون تن گندم از کشاورزان خریدیم 
علاوه بر آن، ســالانه حدود یک تا دو میلیون تن گندم برای طیور 
مورد اســتفاده قرار می گیرد. همچنین سالانه 200هزار تن گندم 

دوروم داریم و 500هزار تن هم بذر گندم از کشاورزان خریدیم.
 معاون وزیر جهاد کشــاورزی همچنین با بیان اینکه ســالانه 
6 میلیــون هکتار گندم می کاریم افــزود: از این میزان 4 میلیون 
هکتار مربوط به کشــت دیم اســت که اگر باران ببارد آمار تولید 

داخلی گندم محقق می شود.
وی با تاکید بر اینکه آمارهای تولید گندم خیلی بی ربط نیست 
و خیلی هم دقیق نیست، افزود: در مورد برنج هم همین گونه است 

و ما نمی توانیم خیلی پیش بینی دقیقی داشته باشیم.
آخرینوضعیتالگویکشت

همچنین به گزارش فارس، علیرضا مهاجر درباره برنامه الگوی 
کشت که وزارت جهاد کشاورزی از مهرماه امسال آغاز کرده است، 
گفت: اجرای کامل این طرح نیاز به همکاری سازمان ها و نهادهای 
خارج از وزارتخانه از جمله وزارت کشــور، سازمان برنامه و بودجه 
و سازمان محیط زیست دارد و در صورت همکاری کامل آنها طی 

چند سال آینده این طرح صددرصد اجرایی می شود.
معاون امور زراعت وزارت جهاد کشاورزی افزود: در حال حاضر 
90 درصد الگوی کشت در کشور اجرایی می شود و به دنبال اجرای 

10 درصد هستیم که این میزان در بازار تأثیرگذار است.
مهاجر در مورد انتقاداتی که در رســانه ها به کشت محصولات 
آب بر انجام می شود، گفت: حدود 650 تا 700 هزار هکتار سطح زیر 
کشت سبزی و صیفی است که می خواهیم در قالب الگوی کشت 
100 تا 150 هزار هکتار از آن کم کرده و کالای اساسی کشت کنیم. 
مهاجر درباره موانع اجرای الگوی کشــت گفت: زمانی که به 
کشاورز می گوییم فلان محصول را نکارد و محصول دیگری بکارد، 
باید ضرر و زیان احتمالی و یا کاهش درآمد کشاورز را پرداخت کنیم.
وی در پاسخ به اینکه قرار است چه حمایتی از کشاورزانی که 
این طرح را انجام می هند، انجام پذیرد، گفت: قرار است مشوق هایی 
به مجریان الگوی کشت پرداخت شود، وزارت نیرو به افرادی که این 
طرح را اجرا می کنند 50 درصد تخفیف آب بها می دهد. علاوه بر آن 
به مجریان طرح، تسهیلات و نیز ادوات کشاورزی داده می شود و 
همچنین یکپارچه  سازی اراضی هم برای این گونه افراد در اولویت 

قرار می گیرد.
عرضهکوداورهدربورسمانعتولیدکالاهایاساسی

مهاجر در پاسخ به اینکه قرار است کود شیمیایی در بورس کالا 
عرضه شود آیا این مانعی برای تولیدات کشاورزی نیست؟ گفت: در 
لایحه بودجه سال آینده قرارشده عرضه کود اوره در بورس انجام 
شــود. این باعث بالا رفتن قیمت خواهد شد و مشکل اصلی برای 

تولید می شود و امیدوارم که این کار اجرایی نشود.

شــاخص کل بورس دیروز در نتیجه عوامل 
مختلفی از جمله ابلاغیه جدید شــورای رقابت 
و همچنین وابستگی غیرمنطقی بورس به گروه 

خودرو، با ریزش ۱۷ هزار واحدی همراه شد.
به گزارش خبرگزاری مهر، شاخص کل بورس دیروز 
بــا افت 17 هزار واحدی به جایگاه یک میلیون و 540 
هزار واحد رسید. بازار سهام دیروز در حال متعادل شدن 
بود که به یک باره با اطلاعیه جدید شــورای رقابت با 
افزایش فروش مواجه شد و صف فروش دوباره قوی شد.

شورای رقابت در این اطلاعیه اعلام کرده است: ما 
بــر این باوریم که تعادل در بازار خودرو از طریق ایجاد 
فضای رقابتی شکل می گیرد لذا مسلم است که باید از 
قیمت گذاری دستوری خصوصاً در شرایط تورم و افزایش 
هزینه های تولید پرهیز شود تا آسیبی به تولیدکنندگان 
نرســد. همچنین برای حفظ منافع مصرف کنندگان، 
تســهیل واردات خودرو برای رقابتی شــدن قیمت ها 
ضــرورت دارد، بدین معنی که منافع تولیدکنندگان و 
مصرف کنندگان همزمان مورد توجه شورای رقابت است 
لذا در دستورالعمل حاضر منافع هردو طرف مدنظر قرار 

گرفته شده است.

تناقضگوییشورایرقابت
بــه گزارش تســنیم، ایــن اطلاعیــه حکایت از 
تناقض گویــی متعــدد شــورای رقابــت در ورود به 
قیمت گذاری خودرو دارد، چــرا که در اطلاعیه قبلی 
تأکید کرده اســت: ما به حوزه قیمت خودرو ورود پیدا 
نمی کنیم و فقط دستورالعمل قیمت گذاری خودرو را 

تعیین می نماییم.
در این اطلاعیه نیز تأکید کرده است که قیمت گذاری 
دستوری در شرایط تورمی و افزایش هزینه های تولید 
نباید صورت گیرد، این موضوع نشان می دهد که هنوز 
تکلیف شورای رقابت با قیمت گذاری خودرو مشخص 
نیســت از یک طرف دســتورالعمل تعیین می کند و 
خودروساز را ملزم به اجرای آن می داند و از طرف دیگر 
می گوید قیمت گذاری دستوری نباید در شرایط فعلی 
انجام شود. بیان این گونه اظهارنظرها در شرایط فعلی 
نه تنها به نفع تولیدکننده و مصرف کننده نیســت بلکه 
وضعیت قیمت ها و بازار را متشنج تر از قبل خواهد کرد.

در این دستور العمل نامی از عرضه خودرو در بورس 
کالا نیامده و به همین دلیل خودرویی ها روز گذشته با 

ریزش مواجه شدند.

احتمالشکایتازشورا
محسن علیزاده، عضو ناظر مجلس در شورای عالی 
بورس و اوراق بهادار در واکنش به دستورالعمل جدید 
شــورای رقابت برای تنظیم بازار خودرو گفت: شورای 
رقابــت اخیرا تصمیمی گرفتــه که به موجب آن تمام 
محصولات تولیــدی و مونتاژی در کشــور انحصاری 
محسوب شــده و عرضه خودرو در بورس هم مشمول 

همین موضوع می شود.
بــه گزارش ایســنا، وی بــا تاکید بــر اینکه این 
دســتورالعمل شــورای رقابت غیرقابل قبول و خلاف 
قانون اســت، توضیح داد: در ماده 18 قانون توســعه 
ابزارهــا و نهادهــای مالــی دولت مکلف شــده تمام 
کالاهای عرضه شــده در بورس را از نظام دســتوری 
قیمت گذاری خارج کند لذا این دســتورالعمل شورای 
رقابت مصــداق قیمت گذاری دســتوری و جلوگیری 
 از رقابــت ســالم در بــازار ســرمایه و بــازار خودرو

 است.
این عضو کمیسیون اقتصادی مجلس خاطرنشان 
کــرد: با توجه به این دســتورالعمل، بــه دنبال تهیه 
طرح استفســاریه  و رای از مجلس هســتیم مبنی بر 

اینکه »آیا خودروهای تولید داخل و مونتاژی مشمول 
دستور العمل و مصوبه شورای رقابت می شود یا خیر؟«
علیزاده ادامــه داد: در صورت لــزوم این موضوع 
مجددا در شورای عالی بورس مورد بحث قرار می گیرد 
علاوه بر این در واکنش به این تصمیم شورای رقابت از 
طرف شورای عالی بورس به دیوان عالی کشور شکایت 

می کنیم.
اشتباهتاریخیبازار

در کنار شــوکی که از سوی شورای رقابت به بازار 
وارد شــد، برخی تحلیلگران بازار سرمایه معتقدند این 
بازار نباید این قدر به معاملات گروه خودرو وابسته باشد.
به گزارش مهر، عصمت پناه، کارشناس بازار سرمایه 
در این باره نوشــت: »عامل شوک بازار شورای رقابت 
نیســت، عامل شوک بازار عدم سواد مالی و عدم سواد 
تحلیلی است و به علت قبول خودرو به عنوان لیدر بازار 
سرمایه بدون هیچ دلیل منطقی سهم های ارزنده خود 

را می فروشند.«
جواد فلاحیان نیز در این باره نوشت: »بدعت بدی 
که از سال 94 در بازار سرمایه به وجود آمد لیدر محوری 

صنعت خودرو است که باید شکسته شود.«

وابستگی غیرمنطقی به معاملات گروه خودرو، کار دست بازار داد

ریزش مجدد شاخص بورس پس از شوک دوباره شورای رقابت

نماینده کارگران در شــورای عالی کار تاکید 
کرد سبد معیشــت باید ملاک تعیین دستمزد 

کارگران باشد.
محمدرضا تاجیک در گفت وگو با خبرگزاری تسنیم، 
با اشاره به برگزاری اولین جلسه کمیته مزد 1402 در 
روز چهارشــنبه گذشته تصریح کرد: خواسته کارگران 
مانند سال های قبل توجه به دو موضوع اصلی یعنی نرخ 

تورم و سبد معیشت است.
وی در ارتباط با ادعای تورم زا بودن دســتمزد که 
از هفته های قبل توســط برخی نمایندگان و مقامات 
دولت مطرح شــده اســت، گفت: دســتمزد کارگران 
هیچ وقت تورم زا نیســت بلکه دنباله روی تورم اســت؛ 
دســتمزد هیچ زمان پیشــتاز تورم نبــوده و نخواهد 

بــود؛ بنابرایــن معادلــه را بر عکس متوجه شــده اند.
نماینده کارگران در شــورای عالی کار درباره اینکه 
عده ای می گویند نرخ ها قرار اســت به شهریور 1400 
برگــردد تصریح کرد: ما بارها اعلام کرده ایم اگر موفق 
شــدند و قیمت ها را به شــهریور 1400 بازگردانند ما 

به دنبال افزایش دستمزد نیستیم.
تاجیک ادامه داد: مقرر شــد نماینــدگان دولتی 
داده های لازم برای محاسبه سبد معیشت را در جلسه 
بعدی ارائه دهند. با توجه به اینکه زمان زیادی تا پایان 
سال نداریم و چارچوب محاسبه سبد معیشت مشخص 
است باید داده های لازم را بیاورند تا در جلسه بررسی 
کنیم و بتوانیم در کوتاه ترین زمان عدد سبد معیشت 

را به دست  آوریم. 

مزدعقبترازسبدمعیشت
همچنین فتح الله بیات؛ رئیــس  اتحادیه کارگران 
قــراردادی چند روز پیــش در گفت وگو با خبرگزاری 
تسنیم، درباره دستمزد سال آینده کارگران با بیان اینکه 
توجه به مــاده 41 قانون کار یکی از ملاک های اصلی 
در تعیین دستمزد است افزود: در کمیته دستمزد باید 
سبد معیشت تعیین شود و علاوه بر آن نرخ تورمی که 
از ســوی بانک مرکزی تعیین می شود مورد توجه قرار 

گیرد و نظر نهایی مرکز آمار لحاظ شود.
او ادامه داد: این مســئله رشد را نشان می دهد این 
وظیفه شورای عالی کار است که به بحث دستمزد ورود 
کند. سال گذشته میزان سبد معیشت حدود 9 میلیون 
تومان تعیین شد. دریافتی کارگر در نهایت حدود شش 

میلیون تومان تعیین شــد و باز ســه میلیون تومان با 
ســبد 9 میلیون تومانی فاصله داشت. این فاصله ها از 
ســنوات گذشته روی هم انباشــته شده و این مسئله 
برای کارگر و کارفرما خوب نیســت. هر چقدر فاصله 
نرخ تورم با قدرت خرید کارگران افزایش یابد ســفره 

کارگر کوچک تر می شود.
رئیس  اتحادیه کارگران قراردادی تاکید کرد: باید 
به ســمتی پیش برویم که قدرت خرید کارگران حفظ 
شود. با توجه به اینکه بیش از نیمی از جمعیت کشور 
را کارگران تشکیل می دهند. افرادی هستند که تولید 
داخــل را مصــرف می کنند. بنابرایــن افزایش قدرت 
خرید جامعه کارگــران می تواند به رونق تولید داخلی 

کمک کند.

نماینده کارگران در شورای عالی کار:

سبد معیشت باید ملاک تعیین دستمزد کارگران باشد


